



General Assembly
Human Rights Council
13th session



Item 7 . Human rights situation in Palestine and other occupied Arab territories

Follow-up to special sessions (resolutions S-9/1 & S-12/1)

Gianfranco Fattorini

Mr. President,

The reports submitted by the Secretary General¹ and the High Commissioner² amply illustrate all range of violations of fundamental rights and freedoms suffered by the Palestinian people.

The General Assembly³ recently granted additional time for the parties to conduct the necessary investigations to identify the perpetrators and establish responsibility for the serious human rights violations, war crimes and crimes against humanity committed in connection with Operation "Cast Lead". In our view, this period should not be renewed and the international community must be prepared to take appropriate measures so that international law finally applies in Palestine.

If not, it will mean that the population of Gaza will be doubly penalized due to its choice democratically expressed a few months ago: the military strikes of the State of Israel first and then the denial of justice at the international level.

Mr. President,

Among the general norms of international law there are obligations *erga omnes*, including non-assistance to the occupying power: why do the United States of America, the United Kingdom and France, so silent today, continue their military cooperation with Israel? Why does Switzerland, depositary of the Geneva Conventions, continue to sell military equipment to Israel? Obviously, if the State of Israel has committed war crimes and crimes against humanity, it will be impossible to avoid the issue of complicity.

This is the substance of the work of the Russell Tribunal on Palestine which held its first session early this month in Barcelona⁴.

The Council on Human Rights, in order to protect and promote human rights in the occupied territories of Palestine, should also require all UN members to suspend their collaboration in the military field with the State of Israel.

I thank you Mr. President.

22 March 2010

¹ A/HRC/13/55

² A/HRC/13/54

³ A/RES/64/254

⁴ <http://www.scribd.com/doc/28195942/TRP-Conclusions-Final-Fair-Copy>



Assemblée générale
Conseil des droits de l'homme
13ème session

Pt. 7 . La situation des droits de l'homme en Palestine et dans les autres territoires arabes occupés

Suivi des sessions spéciales (résolutions S-9/1 & S-12/1)

Gianfranco Fattorini

Monsieur le Président,

Les Rapports présentés par le Secrétaire général¹ et la Haut-Commissaire² illustrent amplement les violations des libertés et droits fondamentaux dont est victime le peuple palestinien.

L'Assemblée générale³ a récemment octroyé un délai supplémentaire aux parties pour conduire les investigations nécessaires à identifier les auteurs et établir les responsabilités des graves violations, voire des crimes de guerre et des crimes contre l'humanité commis en relation avec l'opération « Plomb durci ». À notre sens, ce délai ne pourra pas être reconduit, la communauté internationale devra être prête à prendre les mesures adéquates afin que le droit international s'applique enfin en terre de Palestine.

Dans le cas contraire, il faudra en déduire que la population de Gaza sera punie, suite à son choix démocratiquement exprimé il y a quelques mois, à une double peine : les frappes militaires de l'Etat d'Israël d'abord et ensuite le déni de justice au niveau international.

Monsieur le Président,

Parmi les normes générales de droit international on compte les obligations *erga omnes*, dont l'obligation de non-assistance : pourquoi les Etats-Unis d'Amérique, le Royaume-Uni et la France, étonnamment silencieux aujourd'hui, poursuivent leur collaboration militaire avec l'Etat d'Israël ? Pourquoi la Suisse, dépositaire des Conventions de Genève, poursuit la vente de matériel de guerre à l'Etat d'Israël ?

Il est incontestable que si l'Etat d'Israël a commis des crimes de guerres et des crimes contre l'humanité, il sera impossible d'éluder la question des complicités.

C'est ce à quoi s'est attelé le Tribunal Russell sur la Palestine qui a tenu sa première session au début de ce mois à Barcelone⁴.

Je vous remercie Monsieur le Président.

22 mars 2010

¹ A/HRC/13/55

² A/HRC/13/54

³ A/RES/64/254

⁴ www.tribunalarussell-france.org/article-premiere-session-internationale-du-trp-a-barcelone-39911857.html